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En hilsen fra regionsformanden
Af Michael Esmann, regionsformand

Det eneste konstante er forandring
Overskri�en synes er været me-
get beskrivende for den nuvæ-
rende situa�on og det seneste år 
i regionen. Da vi mødtes �l re-
præsentantskabsmødet sidste år 
i maj, havde vi vores egen region 
Hovedstaden og valgt Lars 
Gaardhøj �l spidskandidat. Nu 
skal vi �l valg i Region Østdan-
mark, men stadig med Lars 
Gaardhøj som spidskandidat. 

Sundhedsreformen og dermed 
etableringen af den nye region 
Østdanmark har også taget en 
stor del af årets fokus i regions-
bestyrelsen. Der er blevet holdt 
workshops og møder om den 
nye struktur, der også kommer 
�l at ændre den måde vores par-
� er organiseret på i Østdan-
mark. Derfor skal også allerede 
her lyde en stor tak �l alle jer, 
der har bidraget �l drø�elserne 
om, hvordan vi sikrer et par�, 
der er vedkommende og rele-
vant for medlemmerne.

Det bliver en stor opgave at sør-
ge for relevans og nærhed i en 
organisa�on, der skal dække 
halvdelen af par�ets medlem-
mer. Men vi kan lykkes, og vi er 
godt forberedte.

Det er snart også et år siden, at 
vi var �l valg �l Europa-Parla-
mentet. Vi havde tre kandidater, 
der sammen med deres kampag-
negrupper, kæmpede for at få 
danskerne �l at sæ�e deres 
kryds. Det blev �l mange dage 
på gader, foran fodboldstadioner 
og zoologisk have. Tak for at s�l-
le jer �l rådighed for vores par�.

Noget af det forgangne år blev i 
regionsbestyrelsen også brugt på 
at drø�e de lovændringer, der 
skulle behandles på kongressen. 
Nogle emner fyldte mere, men 
særligt indførelsen af et enheds-
kon�ngent, forenede Hoved-

staden, da mange organisa�ons-
led stod �l at få færre midler �l 
deres lokale arbejde. Der blev 
også �d �l at have poli�ske 
drø�elser med folke�ngspoli�-
kere på et par af vores regions-
bestyrelserne møder. Det blev �l 
gode drø�elser om det na�ona-
le, det interna�onale og det 
sundhedsfaglige, så tak �l jer, 
der s�llede op.

En tak skal også lyde �l gode 
venner i Socialdemokra�et i Kø-
benhavn, som vi igen har gen-
taget en række medlemsre�ede 
ak�viteter med lige fra 1. maj, 
Sankt Hans, julefrokost og 
nytårsmøde. Men også FH 
Hovedstaden og endelig AOF 
Center Storkøbenhavn, hvor der 
er kommet styr på frem�den. 

Afslutningsvis vil jeg også gerne 
takke medlemmerne af Forret-
ningsudvalget, vores hovedbe-
styrelsesmedlemmer, regionsbe-
styrelsen for jeres store indsats 
og samarbejdet. 
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Beretninger fra forretningsudvalget
Uddannelse
Af Susanne Holtenbang, uddannelsessekretær

Opgaven er at sikre, at der lø-
bende sker den nødvendige ud-
dannelse af alle ak�ve i organi-
sa�onen inden for rammer fast-
lagt af regionsbestyrelsen samt 
at skabe grundlag for en uddan-
nelseskultur i regionsorganisa-
�onens organisatoriske led.

Uddannelsesansvaret i regionen
Uddannelsesopgaven i par�et 
har været organiseret på for-
skellig vis i regionerne. Hos os 
har uddannelsesansvaret ligget 
i regionen hos uddannelsesse-
kretæren. De forskellige organi-
sa�onsformer har betydet, at 
der ikke har været et ensartet 
�lbud i par�et. Det er blevet 
ændret, da par�kontoret har 
ansat en person �l at varetage 
opgaven med at sælge de kur-
ser, der er udviklet �l par�fore-
ninger og kredse.

Udover de�e �lbud kommer vi i 
Region Hovedstaden også �l at 
�lbyde uddannelse selv. I 2024 
har vi ventet på at få de nye re-
gionspoli�kere så vi kan finde 
ud af hvilken uddannelse de har 
brug for. Denne uddannelse vil 
foregå i hele 2025.

Kasserernetværk
Hvert år holdes rollekurser for 
blandt andet kasserer i regio-
nerne, men der har været ud-
trykt et ønske om et regionalt 
netværk, hvor vi kan erfarings-
udveksle og få ny viden. Par�-
kontorets teamleder på økono-
mi deltager på møderne og gav 
et grundigt oplæg om GDPR-
reglerne på et af møderne. Vi 
har også inviteret Arbejdernes 
Landsbank �l et kommende 
møde med fokus på, hvordan vi 
får mest ud af vores bankforbin-
delse.

Forsvarsnetværk

Endelig har vi opstartet et nyt 
forsvarsnetværk, da vi over de 
kommende år kommer �l at in-
vestere massivt i forsvaret. Der 
er tale om rig�g mange mia. kr. 
og det er vig�gt, at vi som par� 
kan tale om, hvad vi gør og 
hvorfor. Vi har i 2024 a�oldt 
opstartsmøde hvor vi fandt de 
ud af hvilke emner vi ønskede 
at behandle i forsvarsnetvær-
ket. Andet møde blev a�oldt 
på Chris�ansborg med Simon 
Kollerup som medarrangør. Et 
super godt møde der klart be-
kræ�ede at der er behov for et 
forsvarsnetværk og vi har man-
gel emner der kan behandles i 
frem�den. 
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Kampagne
Af Maja Barfod Hørsving, kampagnesekretær

2024 har budt på et EP-valg. En 
opgave vi i Region Hovedstaden 
gik �l med stor entusiasme. Det 
er jo o�est et valg der har svært 
ved at få meget opmærksomhed 
i offentligheden og med de få 
kandidater der er i Region 
Hovedstaden svært ved at få en 
samlet valgkamp. Ligeledes kan 
dagsordenerne være svære at få 
kommunikeret ud �l vælgerne 
for vores kandidater.

Vi sa�e os derfor for at prøve at 
lave en mere samlet valgkamp 
denne gang i Region Hoved-
staden mellem de tre kandidater 
i Region Hovedstaden. Ligeledes 
var det også nyt at landets spids-
kandidat ikke var fra hoved-
staden som det har været �lfæl-
det de sidste par gange. Derfor 
var der behov for en anderledes 
organisering af valgkampen og 
et behov for tæt koordinering 
med spidskandidatvalgkampen 
fra Chris�ansborg. 

Vi havde derfor meget fokus på 
at få promoveret vores øverste 
på listen Magnus Barsøe. Men 
sam�dig også lave en samlet 
valgkamp hvor de tre kandidater 
kunne supplere hinanden. Vi 
havde en fælles debat mellem 
kredsformændene og de tre kan-
didater. Ligeledes var der plan-
lagt nogle fælles kampagneak-
�viteter for de tre kandidater. Til 
disse formiddage havde forret-
ningsudvalget afsat fælles midler 
�l at købe materialer og slik �l 
uddeling. 

I selve valgkampen lykkedes det 
Magnus Barsøe at være mere 
synlig landsdækkende medier, 
særligt når det gjaldt stø�e �l 
Ukraine, end hvad man ellers 
kan forvente af en, der ikke er 
spidskandidat for et par�. 
Magnus var desuden meget syn-
lig på sociale medier, hvor der 
blev lagt en stor indsats i at nå 
ud �l vælgerne.

Kampagnen havde et centralt fo-
kus på at dække hele Region 
Hovedstaden. Derfor var 
Magnus �l stede i stort set alle 
kredse i regionen �l uddelinger 
og kampagner, men også �l 
møder med kredsbestyrelser, �l 
generalforsamlinger, 1.maj- og 
Grundlovsdagsarrangementer. 
Der blev hele vejen rundt kvi�e-
ret med tårnhøjt ak�vitetsniveau 
fra kredsene. Tak for det! 

Valgresultatet blev godt for re-
gionen og Magnus Barsøe blev 
med 13.576 stemmer første sup-
pleant �l Europa-Parlamentet. Et 
resultat vi kan være meget stolte 
af, og som bestemt levede op �l 
forventningen, selvom det høje 
stemmetal ikke var nok �l at 
trække et ekstra mandat �l Soci-
aldemokra�et. Stor ros �l vores 
tre kandidater og de frivillige alle 
steder i par�et der kæmpede for 
resultatet.

Opstart på regionsrådsvalget

2024 har også været opstarten 
for valgkampen �l regions-
rådsvalget �l 2025.

Grundet strukturkommissionen 
og den nye opgavefordeling for 
regioner og kommuner har det 
ikke været muligt at komme i 
gang i god �d som vanligt �l re-
gionsrådsvalget. Det har været 
meget frustrerende at være i 
venteposi�on i store dele af 
2024. Da mange at den planlæg-
ning vi laver og kandida�ræning 
mv.. plejer at være et år før val-
get. Men det giver jo ikke me-
ning at starte forberedelsen af 
en valgkamp når man ikke ved 
hvad det er for opgaver og 
hvordan strukturen bliver frem-
over. Ligeledes kan der heller 
ikke vælges kandidater når det 
ikke er beslu�et hvad de skal 
s�lle op �l. Derfor var det 
også med en del le�else vi fik en 
a�laring om den frem�dige 
struktur i november 2024. Der 
udestår stadig at den nye reform 
skal vedtages ved lov her �l 
sommer 2025, men vi er så småt 
gået i gang med valgkampen, da 
vi ikke kan vente længere. Dog 
bliver det i et nyt regi i Region 
Østdanmark da Region Hoved-
staden og Region Sjælland bliver 
lagt sammen. 

Det har derfor i 2024 været en 
meget anderledes forberedelse 
�l et regionsrådsvalg da vi van-
ligt ville være meget langt i for-
beredelserne i løber af 2024. 
Men vi har forberedt så meget vi 
kan og går �l den nye opgave 
med et regionsrådsvalg i den nye 
region, nye opgaver og nye sund-
hedsråd som der skal vælges po-
li�kere �l med krum hals.  
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Organisa�on
Af Vagn Majland, næs�ormand og organisa�onssekretær

Som nyvalgt organisa�onssekre-
tær i maj 2024 var vejen allerede 
lagt omkring de opgaver, der lig-
ger i denne �tel. Herunder nogle 
af de opgaver, der er fastlagt for 
organisa�onssekretæren:

• sikre en fortsat udvikling af 
par�organisa�onen

• varetage forvaltningen af 
vedtægten og forretnings-
ordner

• varetage �ltrækning og fast-
holdelse af medlemmer

Administration

Regionsorganisa�onen har væ-
ret uden lønnet sekretærbistand 
i 2024. Administra�ve opgaver 
er derfor udført af forretnings-
udvalgets valgte medlemmer, 
herunder korrespondance, doku-
mentadministra�on, registre-
ringsopgaver m.v.

Tidligere har regionsorganisa�o-
nen har været repræsenteret i 
en følgegruppe, der skulle følge 
udviklingen af S-Ak�v. Hovedbe-
styrelsen har beslu�et at ned-
lægge følgegruppen, hvorfor der 
i 2024 ikke har været mulighed 
for direkte påvirkning af S-Ak�vs 
indhold og funk�onalitet.

I 2023 beslu�ede forretnings-
udvalget at ski�e fra Microso� 
365. De�e systemski�e er nu 
gennemført. Der er indgået en 
a�ale med Hetzner Online i Tys-
kland om dri� af systemet Ne-
xtcloud, som indeholder et me-
get stort antal selvstændige sy-
stemer. Ind�l videre er doku-
mentarkiv, kalender, mailadgang 
og adresseregister �lvalgt. Til ad-
ministra�on af mailadresser og 
domænenavne er valgt Simply.
com. Hele opsætningen og 
anvendelsen af systemerne er i 
overensstemmelse med GDPR-
reglerne. Tilsammen er de årlige 
omkostninger �l disse systemer 
langt lavere end omkostningerne 
�l de �dligere systemer

Vedtægt og forretningsor-
den

Kongressens vedtagelse af nye 
love har medført flere ændrin-
ger/�lføjelser �l standard-
vedtægterne.

Da regionsorganisa�onen må 
forventes nedlagt om et par år 
er vedtægterne er blevet lempe-
ligt �lpasset med vægt på de 
nye standardvedtægterne. 

Vedtægtsforslaget vil blive be-
handlet på  regionsrepræsen-
tantskabsmødet i 2025.

Forretningsordner for regionsbe-
styrelsen og forretningsudvalget 
blev revideret i 2023 og har ikke 
været genstand for yderligere ju-
steringer i 2024.

Medlemshvervning

E�er regionsrepræsentantskabs-
mødet i 2024 blev der arbejdet 
med ideudvikling omkring med-
lemshvervning. Herunder planer 
om at ”indlejre” rekru�eringsak-
�viteter i det kommende kom-
munal- og regionsrådsvalg. På et 
regionsbestyrelsesmøde blev det 
a�alt, at der skulle arbejdes på 
nedsæ�else af et rekru�erings-
udvalg, som kunne udarbejde 
forslag �l, hvordan man kan mo-
�vere vælgerne �l at blive par�-
medlemmer. På grund af sund-
hedsreformen var det ikke op�-
malt at den ene af de to regioner 
skulle køre et særskilt forløb om-
kring emnet. Der vil blive ar-
bejdet videre med ideen i Kandi-
dat- og Koordina�onsudvalget.
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Vi har i 2024 haft lidt større 
indtægter (1.659 tdk) end 
budgetteret 1.585 tdk). Det 
skyldes bl.a. et ekstra EP-
valgtilskud fra partikontoret 
på ca. 33 tdk, et højere par-
tistøttetilskud på ca. 52 tdk 
og dels et lidt lavere aktivi-
tetstilskud fra medlemmer-
ne på ca. 17 tdk.

Alt i  alt et en højere ind-
tægt på 74 tdk end budget-
teret.

Vi har haft færre udgifter 
(1.229 tdk) mod budgette-
ret (1.405). 

2024 var EP-valgår og på 
udgiftssiden er den klart 
største post også EP-valget, 
hvor vi brugte 351 tdk mod 
budgetteret 350 tdk, hvilket 

er godkendt. 

Vi har langt hen ad vejen 
haft færre udgifter end 
budgetteret hvor admini-
strationskontoen har den 
største afvigelse på ca. 100 
tdk. Dette skyldes, at vi ikke 
har haft en medarbejder 
ansat i den største del af 
andet halvår. 

Regionen betaler kredsenes 
gebyrer for 2 kredsdelege-
rede og kredsens folke-
tingskandidat. På kontoen 
for kongresser og årsmøder 
skyldes afvigelsen på ca. 40 
tdk, at ikke alle kredse, har 
søgt om refusion. 

Der har ikke været afholdt 
noget hvervningsaktiviteter 
eller uddannelsesaktiviteter 

hvorfor denne konto har et 
mindre forbrug på ca. 27 
tdk.

Den sidste større afvigelse 
jeg vil nævne, er på med-
lemsaktivitetskontoen hvor 
der har være et mindre for-
brug på ca. 21 tdk. Dette 
ses også afspejlet i det la-
vere aktivitetstilskud på 
indtægtssiden.

Samlet set giver det færre 
udgifter på 180 tdk end 
budgetteret.

Årets resultat bliver et 
overskud på 438 tdk mod et 
budget på 180 tdk, hvilket 
betyder at vi kan hensætte 
400 tdk til  kommende val-
gaktiviteter. Herefter udgør 
valgfonden 1.740 tdk.

Økonomi
Af Peter Törnkvist, økonomisekretær

Kommunika�on
Af Forretningsudvalget

Den valgte kommunika-
tionssekretær ønskede i 
årets løb at udtræde af for-
retningsudvalget. Beretnin-
gen er derfor udarbejdet af 
forretningsudvalget.

På kommunikationsområdet 
arbejdes der både med 
intern og ekstern informa-
tionsformidling. Indholdet 
rummer information om det 
organisatoriske og politiske 
arbejde samt om aktiviteter 
og begivenheder, hvor re-
gionsrådsgruppen, forret-
ningsudvalget, netværk, EP-
medlemmerne og andre 
med noget på hjertet kan 
komme til orde.

Kanalerne til  denne infor-
mationsformidling er 

nyhedsbreve, hjemmesiden, 
de sociale medier og pres-
sekontakt.

Nyhedsbrevene fungerer i 
dag som en effektiv kanal til 
formidling af information til 
medlemmerne. Der er skabt 
en god kontinuitet og fre-
kvens i udgivelserne og ind-
holdet rummer relevant in-
formation, som modtages 
positivt at medlemmerne.

Hjemmesiden er knap så ef-
fektiv, men fungerer og gi-
ver god information af både 
aktuel og historisk karakter.

Vedrørende de sociale me-
dier er det kun Facebook, 
der aktuelt har en rolle. 
Frekvensen er lidt svin-

gende.

I forbindelse med den kom-
mende valgkamp bør der 
skabes mere aktivitet. An-
dre sociale medier, som 
f.eks. X og LinkedIn anven-
des af regionsrådsmedlem-
merne og de kommende 
kandidater.

Uden en kommunikations-
sekretær er der kun produ-
ceret meget begrænset 
presserelevant materiale.

For at sikre et godt grafisk 
udtryk i informationsfor-
midlingen er der indgået en 
aftale med en grafiker om 
produktion af bl.a. under-
støttende illustrationer.
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Hovedbestyrelsen
Af: Me�e Werge Whi�, medlem af Hovedbestyrelsen

Hovedbestyrelsen er par�ets 
øverste myndighed mellem års-
møder og kongres. Hovedbesty-
relsen er det sted, hvor vi mødes 
på vegne af vores organisa�on 
og vores folkevalgte. Par�ets le-
delse leder møderne baseret på 
en dagsorden der er forberedt af 
par�kontoret og organisatorisk 
udvalg. Organisatorisk udvalg 
består af par�sekretæren og re-
gionsorganisa�onsformænd.

På den måde, arbejder hovedbe-
styrelsen i fællesskab, og med 
afsæt og inddragelse af syns-
punkter fra organisa�onen i hele 
landet og med inddragelse af 
DSU, så deres synspunkter også 
er repræsenteret i deba�en. 

Hovedbestyrelsen drø�er orga-
nisatoriske forhold, men også 
overordnede poli�ske spørgsmål 
med formanden. Det er forman-
den og folke�ngsgruppen der 
fastlægger par�ets poli�k. 
Drø�elser der naturligvis al�d 
har været vig�ge, men som nu – 
i lyset af de geopoli�ske foran-
dringer kan føles endnu mere 
vig�ge situa�onens alvor taget i 
betragtning. Vi har brug for at 
s�lle os rig�gt, og kæmpe for vo-
res værdier. Kæmpe for Danmark 
og danskerne og ikke tage noget 
for givet. 

Region Hovedstadens repræsen-
tanter i Hovedbestyrelsen er Mi-
chael Esmann, formand for re-
gionen. Han er født medlem af 
Hovedbestyrelsen. Desuden Jan 
Salling Kristensen, Per Gravgaard 
Hansen, Alice Rudkjær, Lars 
Goldschmidt og Me�e Werge 
Whi� – alle ops�llet på vegne af 
storkredse og valgt på regionens 
repræsentantskabsmøde for 2-

årige perioder.

Forberedelse �l 
Hovedbestyrelses-
møderne
Medlemmer af hovedbesty-
relsen har naturligvis et bagland 
at repræsentere. Par�foreninger 
og kredse i hele Region Hoved-
staden, og det er vig�gt, at vi har 
en tæt og konstruk�v dialog om 
vores par�s poli�k og organisa-
toriske opgaver og udfordringer. 

Forud for hvert HB-møde invite-
rer Michael Esmann �l et digitalt 
’Formandsmøde’ hvor han præ-
senterer dagsorden og svarer på 
eventuelle spørgsmål. HB-møde-
rne er naturligvis fortrolige, men 
det er vig�gt, at vi er godt forbe-
redte før møderne på vegne af 
vores region og dermed bagland. 
Derfor mødes vi der er valgte i 
regionen også før møderne og 
drø�er vores posi�oner, og om – 
og hvad der eventuelt skal tages 
op fra vores side. På regionsbe-
styrelsesmøderne er HB al�d et 
punkt, og således har vi også der 
anledning �l at diskutere og 
præge diskussioner med per-
spek�verne fra vores region. Vi 
vil gerne opfordre �l at alle kred-
se engagerer sig i regionsbesty-
relsens arbejde, for også på den 
måde at give viden og inspira-
�on �l det lokale par�arbejde. Vi 
kan meget mere, jo bedre vi er 
�l at samarbejde.

EP-Valg, Kongres 
og daglig dri�
EP-Valget 6. juni 2024 gik ikke 

som vi havde håbet, og det kal-
der naturligvis på e�ertanke og 
refleksion. En refleksion båret af 
vores par�formand, men jo også 
af par�kontoret og organisa�o-
nen som hele. 

Reflek�oner der også prægede 
HBs drø�elser på sommergrup-
pemødet i august, og som føjer 
sig �l diskussioner om rammer-
ne for vores par�s poli�k og 
kampagnearbejde. 

Par�kontoret arbejder målre�et 
på at styrke vores muligheder – 
f.eks. med forbedringer af vores 
medlemssystem, med online 
møder, med undervisningsmate-
riale og guides. Par�kontoret ar-
bejder også målre�et på at un-
derstø�e par�ets medlemssitua-
�on, og bidrager således men en 
landsdækkende hvervekampag-
ne, der skal understø�e det lo-
kale medlemsarbejde, og man 
foretager en årlig medlemsun-
dersøgelse, der skal understø�e 
vores arbejde for – naturligvis at 
skabe mest mulig oplevet rele-
vans og værdi for vores medlem-
mer. De poli�ske par�ers med-
lemsbaser er bredt set udfor-
dret, og derfor forsøger vi også 
at rejse en drø�else der rækker 
ud over vores eget par�, om vi 
generelt s�ller de re�e be�ngel-
ser for et moderne repræsenta-
�vt demokra�. 

Der fremlægges en ak�vitets-
plan for hvert år, ligesom Hoved-
bestyrelsen får en evaluering af 
ak�viteter årligt. Herunder også 
status på par�ets interna�onale 
ak�viteter og samarbejder gene-
relt. 

Forud for kongressen deltog 
medlemmer af hovedbesty-
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Hovedbestyrelsen (fortsat)

relsen i lovudvalget. En række 
forslag blev vedtaget, mens for-
slaget om enhedskon�ngent 
faldt fordi det ville ramme skævt 
i forhold �l ikke mindst Hoved-
staden der generelt har højere 
udgi�sniveau og dermed kon�n-
gentsatser.

Den længe ventede sundhedsre-
form betyder, at vi har fået en 
ganske betydelig opgave i at 
etablere Region Øst. En opgave 
vi naturligvis tager på os, trods 
den ikke er groet i Socialdemo-
kra�ets have. HB-medlemmer 
fra Region Hovedstaden tog 
straks ini�a�v �l møder med vo-
res kolleger fra Region Sjælland, 
og vi glæder os over, at der fra 
start har været en rig�g god dia-
log og vilje �l samarbejde. Vi har 
bedt resten af vores kolleger i 
Hovedbestyrelsen om at give os 
arbejdsro, hvilket de ind�l videre 
har respekteret. 

Blandt sundhedseksperter, er 
der en klar holdning �l at refor-

men vil løse de udfordringer den 
skal, men der er et paradoks idet 
sundhedssystemet på nogle 
stræk kalder på større enheder 
og kri�sk masse når det kommer 
�l sundhedsspecialer, hvorimod 
mange borgere e�erspørger 
mere lokale løsninger, mere  
nærhed og overskuelighed. Op-
gaven bliver altså at balancere 
begge behov.

Region Øst bliver sam�dig en gi-
gan�sk region ikke bare i antallet 
af borgere vi skal betjene, men 
også målt på geografi og de-
mografi og i antallet af medar-
bejdere vi har ansvar for, sam�-
dig med at reformen beskærer 
regionsbestyrelserne, så langt 
færre poli�kere skal betjene et 
meget stort område. Det udfor-
drer os på vores organisering og 
på det organisatoriske arbejde. 
Det kalder på nytænkning fra os 
alle, men også på at man fra Fol-
ke�ngets side får set på de nu-
værende par�stø�eregler og an-
dre forhold der regulerer vores 

demokra� gennem par�ers op-
s�lling af kandidater og lokal 
interessevaretagelse. En svær 
men spændende opgave, hvor 
vores  folk i regionsråd og kom-
munalbestyrelser fremover vil 
skulle samarbejde på nye måder 
omkring de kommende sund-
hedsråd, og hvor vi skal indre�e 
vores organisa�on, så vi giver 
Socialdemokra�et de bedste 
muligheder for at arbejde med 
sundhedspoli�k så borgerne 
mærker, vi gør en forskel. Alt det 
skal vi løse sammen på tværs af 
vores regionsbestyrelser på 
Sjælland, og arbejdet er som �d-
ligere nævnt godt i gang.

Hovedbestyrelsen har i slutnin-
gen af 2024 indledt et arbejde �l 
diskussion af Hovedbestyrelsens 
arbejdsform og samarbejde. En 
proces, der har vist, at par�poli-
�k har mange nuancer a�ængig 
af region og tradi�oner, men så-
ledes også givet os en større for-
ståelse for de udfordringer der 
er selv i vores lille land. 
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Interna�onalt udvalg
Af Poul Breyen, formand og Irene Odgaard, næs�ormand i Interna�onalt Udvalg

Perioden siden sidste beretning i 
maj 2024 kan deles i to: før og 
e�er at Donald Trump blev ind-
sat som præsident i USA den 20. 
januar 2025. Hvad var gældende 
før den dato gælder ikke længe-
re. Alt er uforudsigeligt. Vi er 
gået fra interna�onal ”orden” �l 
”anarkiske forhold”. 

De to krige, som vi �dligere hør-
te om i Vesten - Ukraine og Gaza 
– er der stadig, men endnu flere 
er dykket op (eksperter taler om 
helt op �l 50 i verden) fra Myan-
mar, Sudan. DR Congo, Syrien, 
samt flere lande i La�namerika, 
Mellemøsten, Afrika. m.v. Samt 
Kinas trusler mod Taiwan…

Og Danmark sidder som medlem 
af Sikkerhedsrådet i FN i år og 
næste år. Ikke et taknemmeligt 
job…

USA's forsøg, sammen med 
Rusland, at spli�e EU synes 
heldigvis ikke at lykkes. Enighe-
den blandt de 27 lande synes at 
s�ge, selv på områder som var 
utænkelige for bare få år siden, 
som forsvar, våben, energi, fæl-
les lån, mv. Under mo�oet: vel-
stand, sikkerhed og demokra�.

I Region Hovedstaden har den af 
regionsbestyrelsen nedsa�e 
Interna�onale Udvalg fortsat sit 
arbejde med at fremme de-
ba�en og kendskabet �l ”verden 

omkring os”. Udvalget, der p.t. 
består af over 80 medlemmer og 
”�lforordnede”, har, i det forløb-
ne år, forsøgt at gøre det på fem 
forskellige måder: 

• være ak�ve under valgkam-
pen op �l valget �l Europa-
Parlamentet i juni 2024. Par-
�ets tre dyg�ge MEP’er 
(Christel Schaldemose, Mari-
anne Vind og Niels Fuglsang) 
blev genvalgt og Christel 
Schaldemose har fået posten 
som næs�ormand i Europa-
Parlamentet, og alle tre har 
fået indflydelsesrige poster;

• dernæst har vi planlagt og 
deltaget i mange konferen-
cer, hvor vores egne er føl-
gende:

• 21. august 2024: ”Evaluering 
af EP-valget”, med deltagelse 
af Magnus Barsøe, Einer Ly-
duch, Jens William Grav, 
”Grønland”, (højaktuelt!) ved 
Knud Rosing, samt ”Den ka-
tolske kirkes i verden ” ved 
Poul Breyen 

• 30. oktober: ”Den nye Eu-
ropa-kommission” ved Poul 
Nielson, ”Det nye Europa-
Parlament”, ved Bri�a 
Thomsen, og ”Mindsteløn” 
ved Irene Odgaard

• 4. februar 2025: ”FN og 

Dansk Røde Kors” ved 
Mogens Lykketo� og Anders 
Ladekarl, med omkring 65 
interesserede deltagere. Stor 
succes!

Udvalget har i øvrigt været med-
lem/�lkny�et par�ets centrale 
interna�onale netværk, som 
o�est har mødtes på Chris�ans-
borg eller online og har normalt 
ha� debatmøder med ministre, 
nuværende og �dligere MF’er og 
MEP’er, samt eksperter, som alle 
har giver udtryk for glæde over 
de a�oldte møder og deba�er 
med interesserede og vidende 
deltagere! 

Vi er også ak�ve i PES, Par�et for 
Europæiske Socialdemokrater, 
som Poul Nyrup engang var for-
mand for, hvor Jens Georg Bagge 
er landskoordinator.

Endelig yder vi bistand samt �l-
skynder �l at kredse og par�for-
eninger i regionen, nedsæ�er et 
lokalt interna�onalt udvalg/net-
værk. Men vi bistår også hvis 
man blot ønsker at vide mere 
om et bestemt emne eller vil ar-
rangere et debatmøde, f.eks. om 
EU, eller en studietur.  

I er derfor meget velkomne �l at 
kontakte os, om I ønsker at bli-
ver medlem af udvalget, eller vil 
lave et arrangement, en studie-
tur eller blot vil vide mere.
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Socialdemokra�ets regnbue-
netværk i Region Hovedstaden 
handler om at gøre vores par� 
mere mangfoldigt og sam�dig 
sæ�e fokus på LGBT+ poli�k. 
Vi arbejder for bedre re�ghe-
der og vilkår i både kommuner 
og regioner for alle – uanset 
seksualitet eller kønsiden�tet. 

Det årlige højdepunkt for net-
værket er den store pride pa-
rade i København, der både 
fejrer de fremskridt og marke-
rer de mange poli�ske kampe, 
der stadig skal kæmpes. Både 
lokalt, na�onalt og interna�o-
nalt.

Netværket a�older desuden 
fire arrangementer om året og

 diskuterer relevante LGBT+ 
poli�ske spørgsmål.

Endelig har netværket ha� fo-
kus på at stø�e LGBT+ kandi-
dater �l det kommende kom-
munal- og regionsvalg for at 
bidrage �l at gøre Socialdemo-
kra�et mere repræsenta�vt og 
mangfoldigt.

Af Jonas Manthey

Forperson i Regnbuenetværket
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Af Katrine Skov, forkvinde for S-Kvinder

S-kvinder i Region Hovedstaden a�oldt et fyra�ensmøde i slut-
ningen af november 2024 - med fokus på work life balance. 
Hvordan balancerer man arbejde, familieliv og personlig trivsel, 
når man sam�dig er ak�v i poli�k? Poli�k er en verden med 
uforudsigelige arbejds�der, mange a�enmøder og offentlig 
eksponering, hvilket gør det ekstra vanskeligt at få det hele �l 
at gå op. Liges�llingsordfører Gunvor Wibroe deltog i deba�en 
om, hvordan vi som socialdemokrater kan finde løsninger på 
udfordringerne.

S-kvinder er meget �lfredse med vores par�s seneste beslut-
ning om at indføre måltal og fle�eliste i�. køn, på kandidatlis-
ter. Vi følger op på de�e på en konference for kandidater i star-
ten af april, hvor vi har fokus på at ruste kvinderne �l kommu-
nal- og regionsvalget i november.  

Tak �l Regionsbestyrelsen for opbakning �l ini�a�vet.


